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Geachte Voorzitter, 
 
Op 22 april heeft het lid Dassen (Volt) vragen gesteld over de gevolgen van de 
keuze voor Amerikaans schaliegas als alternatief voor Russisch gas voor het 
behalen van onze klimaatdoelen.1 
 
Op 26 april 2022 heeft het lid Erkens (VVD) vragen gesteld over het nieuwsbericht 
‘Nederland wil nog dit jaar van gas en kolen uit Rusland af’.2  
 
Op 16 juni 2022 hebben de leden Boucke en Boulakjar (beiden D66) vragen 
gesteld over het bericht 'Rusland knijpt ook gaskraan naar Duitsland af, olieprijs 
naar 125 dollar per vat'3  
 
Op 21 juni 2022 hebben de leden Teunissen en Van Raan (beiden PvdD) vragen 
gesteld over het Bescherm- en Herstelplan Gas.4 
 
Een aantal sets heeft helaas iets langer op beantwoording moeten wachten door 
de breedte van de aangesneden onderwerpen, afstemming en overige 
werkzaamheden. Hierbij vindt u de beantwoording van de vragen.  
 
 
 
 
 
R.A.A. Jetten  
Minister voor Klimaat en Energie 
 
 
 
 
J.A. Vijlbrief 
Staatssecretaris van Economische Zaken en Klimaat  

 
1 Met kenmerk: 2022Z08265 
2 Met kenmerk: 2022Z08412 
3 Met kenmerk: 2022Z12274 
4 Met kenmerk: 2022Z12637 
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2022Z08265 
 
Vragen van het lid Dassen (Volt) over de gevolgen van de keuze voor Amerikaans 
schaliegas als alternatief voor Russisch gas voor het behalen van onze 
klimaatdoelen (ingezonden 22 april 2022). 
 
1  
Bent u bekend met het artikel 'Texas en Louisiana moeten EU helpen af te kicken 
van Russisch gas, maar tegen welke prijs?'?  
 
Antwoord 
Ja. 
 
2 
Welke afspraken heeft Nederland en/of de Europese Commissie precies over 
leveringszekerheid met de grote Amerikaanse gasbedrijven gemaakt 
die momenteel plannen maken om voor tientallen miljarden aan nieuwe 
pijpleidingen, fabrieken en terminals te bouwen? 
 
3 
Zijn bij deze afspraken ook contractvoorstellen, commitments of andere beloftes 
gedaan, waarbij sprake is van een verplichte afname over een bepaalde periode? 
 
4 
Indien dergelijke afspraken zijn gemaakt, wat houden deze afspraken precies in? 
Welke rol heeft Nederland en/of de Europese Commissie daarin gespeeld? 
 
Antwoord 2, 3 en 4 
Het is aan de markt om te bepalen waar en voor welke prijs er gas wordt 
ingekocht en verkocht. Dit volgt uit de spelregels die gelden op de interne markt 
en voor het vrije verkeer van goederen. De Nederlandse Staat heeft geen enkele 
afspraak met Amerikaanse gasbedrijven gemaakt. Ook de Europese Commissie 
heeft geen afspraken met marktpartijen gemaakt over concrete leveranties van 
LNG-volumes aan de EU. 
 
De Europese Commissie heeft het EU Energy Platform opgericht5 om op basis van 
vrijwilligheid te komen tot vraagbundeling van gas, LNG en waterstof. Daarnaast 
heeft de Europese Commissie contacten gelegd met meerdere landen, waaronder 
de Verenigde Staten, over gasleveringen aan de EU ter vervangen van Russisch 
gas. Het is aan de markt om vervolg te geven aan die contacten en om tot 
concrete leveringsafspraken te komen.  
 
5 
Heeft Nederland en/of de Europese Commissie ook eisen gesteld ten aanzien van 
maatregelen die genomen moeten worden om de uitstoot van methaan bij de 
productie en het transport van Amerikaans schaliegas tegen te gaan? Indien nee, 
waarom niet? 
 
6 
Indien er nog geen afspraken zijn gemaakt, welke voorstellen liggen er precies 
voor de levering van extra Amerikaans liquid natural gas (lng) aan Europa en 

 
5 zie: https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/IP_22_2387 

https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/IP_22_2387
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wanneer verwacht u dat er een definitief besluit genomen zal worden? 
 
7 
Bent u bekend met het statement van de Europese Commissie over de meeting 
tussen president Von der Leyen en de Amerikaanse president Biden op 25 maart 
jongstleden over de levering van meer Amerikaans lng aan de Europese 
Unie, getiteld 'The European Commission and the United States open new chapter 
in their energy cooperation'? 
 
Antwoord 5, 6 en 7 
Er zijn afspraken gemaakt op mondiaal niveau over het terugdringen van de 
uitstoot van methaan. Op 2 november 2021 hebben de Europese Commissie en de 
Verenigde Staten met vele partnerlanden de Methaan Belofte (Global Methane 
Pledge)6 geïnitieerd. Dit initiatief streeft ernaar de uitstoot van methaan terug te 
dringen met 30% in 2030 ten opzichte van 2020. Daarnaast heeft de Europese 
Commissie samen met de Verenigde Staten op 25 maart 2022 een gezamenlijke 
taskforce7 ingesteld over leveringszekerheid van aardgas. Deze taskforce richt 
zich onder andere op het verminderen van de uitstoot van broeikasgassen 
(waaronder methaan) bij het realiseren van de LNG-infrastructuur en specifiek het 
verminderen van methaanlekkages.   
 
8 
Bent u bekend met het artikel 'How long will Biden’s new alliance with LNG 
last?' van de Houston Chronicle? 
 
Antwoord 
Ja.  
 
9 
Deelt u de mening dat uit de twee bovenstaande artikelen blijkt dat Von der Leyen 
en Biden hebben gesproken over een Europese markt voor Amerikaans lng tot in 
ieder geval 2030, maar dat lng-exporteurs gewoonlijk nog langere contracten 
(namelijk van 20 jaar) hanteren, simpelweg omdat nieuwe faciliteiten niet voor 
een korte duur worden gebouwd? Hoe verhoudt dit voorstel/deze afspraak tussen 
Von der Leyen en Biden zich tot het behalen van de Nederlandse en Europese 
klimaatdoelen? 
 
Antwoord 
De ontmoeting tussen de voorzitter van de Europese Commissie, mevrouw Von 
der Leyen, en de Amerikaanse president Biden heeft zich inderdaad gericht op de 
Europese markt voor Amerikaanse LNG als gevolg van de geopolitieke 
crisissituatie in Europa en de noodzaak om zo snel mogelijk de afhankelijkheid van 
de gasimport uit de Russische Federatie te reduceren. De Nederlandse en 
Europese Klimaatdoelen gelden onverkort en staan overeind, ongeacht de 
neveneffecten van meer import van LNG. We moeten zowel de afhankelijkheid van 
Rusland zo spoedig mogelijk afbouwen én de klimaatdoelen halen, waarbij het 
besparen van gas in beide gevallen een belangrijk onderdeel is. De behoefte van 
LNG-producenten aan langetermijncommittering om nieuwe investeringen in LNG-
installaties te plegen is een commerciële afweging.  
 
  

 
6 https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/statement_21_5766  
7 https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/statement_22_2041  

https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/statement_21_5766
https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/statement_22_2041
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10 
Houdt u met het beantwoorden van de negende vraag rekening met de Scope 3 
emissions en op welke manier? 
 
Antwoord 
Zoals in antwoord op vraag 9 uiteen wordt gezet, betreft dit enkel vervanging van 
een deel van het Russische gas. De klimaatdoelen blijven daarbij onverminderd 
gelden, ongeacht of bij het vervangen van Russisch gas direct of indirect meer of 
minder uitstoot van broeikasgassen plaatsvindt.  
 
11 
Welke duurzaamheidsrisico’s ziet u bij het aangaan van langetermijncontracten 
met Amerikaanse lng-exporteurs en hoe bent u van plan deze risico’s tegen te 
gaan? 
 
Antwoord 
Het is aan de marktpartijen om te bepalen voor welke duur ze een contract 
aangaan. De overheid is hier geen partij in. Het Europese Fit for 55-maatregelen 
pakket8 heeft als doelstelling om in 2030 een netto-uitstoot van broeikasgassen 
van ten minste 5 procent verminderd te hebben en klimaatneutraliteit tegen 2050. 
Daarbij stelt het pakket als doelstelling dat in 2030 40% van de energie uit 
hernieuwbare bronnen moet komen, en in het Commissievoorstel van het 
RePowerEU-plan wordt dit doel opgehoogd naar 45%. Het kabinet steunt de 
insteek dat diversificatie van fossiele energiebronnen niet moet leiden tot een 
lock-in van fossiele brandstoffen. 
 
12 
Erkent u dat bij het winnen en transporteren van schaliegas veel methaan 
vrijkomt en dat bij het omzetten van gas naar lng veel energie wordt verbruikt? 
Hoe vindt u het importeren van meer Amerikaans schaliegas in de vorm van lng 
passen bij de Nederlandse en Europese klimaat- en duurzaamheidsdoelstellingen? 
 
13 
Bent u van mening dat Amerikaans schaliegas aanvaardbaar is als vervanging 
voor Russisch gas, de consequenties voor het milieu en klimaat in acht nemend?  
 
Antwoord vraag 12 en 13 
Het klopt dat aan de technieken die gebruikt worden bij het winnen van gas uit 
schalies nadelen zijn verbonden; dit met de kanttekening dat gas uit schalies 
maar een deel van de bron vormt van de geïmporteerde LNG uit de Verenigde 
Staten. Ook is het zo dat het extra energie kost om gas om te zetten in LNG. Het 
kabinet hecht aan zowel de klimaatdoelen als het versneld onafhankelijk worden 
van Russisch gas zoals ik ook heb toegelicht in mijn brief van 22 april jl. 
(Kamerstuk 29023 nr. 302). Eventuele nadelige effecten van LNG geïmporteerd 
uit onder andere de VS, doen niets af aan de gestelde klimaatdoelen, maar helpen 
wel om als Nederland het aandeel Russisch gas op korte termijn sterk te 
verminderen. Daarom vind ik deze nadelen aanvaardbaar. Er wordt gekeken naar 
een heel palet aan maatregelen en mogelijkheden, waaronder besparingen en het 
vergroten van de LNG-importcapaciteit, zie daarvoor mijn Kamerbrief d.d. 21 juli 
2022 (Kamerstuk 29023, nr. 337). LNG afkomstig uit de VS is daarin een 
alternatief dat een belangrijk deel van het Russisch aardgas vervangt.  

 
8 https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/IP_21_3541  

https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/IP_21_3541
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14 
Erkent u dat er voor het afnemen van extra Amerikaans schaliegas door de 
Europese Unie meer infrastructuur zal worden gebouwd voor het produceren en 
vervoeren van dit gas en dat dit ingaat tegen het dringende advies van het 
Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC) om voor 2025 de uitstoot van 
emissies sterk te verminderen? 
 
Antwoord 
Het EU Fit for 55-maatregelenpakket9 heeft als doelstelling om in de EU ten 
minste 55% minder broeikasgassen uit te stoten in 2030 ten opzichte van de 
uitstoot van 1990. Dit doel staat ongeacht de plannen op het gebied van LNG.  
Deze doelstelling wordt kracht bijgezet door het RePowerEU-plan van de Europese 
Commissie, waarin wordt voorgesteld dat de EU-lidstaten inzetten op het 
verhogen van de doelen ten aanzien van hernieuwbare energie, en verscherping 
van het doel voor energie-efficiëntie, zie daarvoor mijn Kamerbrief d.d. 17 juni jl. 
(Kamerstuk 22112, nr. 3438). 
Daarnaast zijn de EU-lidstaten in aanvulling op dit plan overeengekomen in het EU 
Winterpakket voor de komende winter ten minste 15% op de gasconsumptie te 
besparen, zie daarvoor de Kamerbrief 21 juli 2022 inzake North Stream 1 (NS 1) 
pijpleiding (Kamerstuk 29023, nr. 337). 
Dat neemt niet weg dat de EU-lidstaten, waaronder Nederland, het verminderde 
aanbod aardgas als gevolg van onder meer de uitfasering van de gasproductie in 
Groningen en afnemende levering van aardgas door Rusland, de komende tijd 
moeten compenseren door middel van toenemende LNG-import, bijvoorbeeld 
vanuit de Verenigde Staten. 
 
15 
Indien ja, hoe maakt u de afweging dat het aanvaardbaar is dat de Europese Unie 
en Nederland het verhogen van de productie van schaliegas in de Verenigde 
Staten voor de lange termijn stimuleren? Welke overwegingen spelen hierbij een 
rol en welke waarde hecht u aan de verschillende factoren in deze overwegingen? 
 
Antwoord 
Zie het antwoord vraag 12 en 13. 
 
16 
Deelt u de mening dat het onverkoopbaar is dat wij binnen Europa niet kiezen 
voor schaliegas vanwege de schadelijke gevolgen voor het milieu en klimaat, 
maar nu wel indirect Amerikaanse schaliegasbedrijven vragen om hun productie 
op te schalen? 
 
Antwoord 
Zie antwoord vraag 5. 
 
  

 
9 https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/IP_21_3541  

https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/IP_21_3541
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2022Z08412 
 
Vragen van het lid Erkens (VVD) aan de minister voor Klimaat en Energie over 
het nieuwsbericht «Nederland wil nog dit jaar van gas en kolen uit Rusland af» 
(ingezonden 26 april 2022). 
 
1 
Bent u bekend met het bericht dat «Nederland wil nog dit jaar van gas en kolen 
uit Rusland af» 
 
Antwoord 
Ja.  
 
2 
Hoe apprecieert u het feit dat Duitsland al heeft bepaald om te stoppen met het 
importeren van Russische olie? Hoe verwacht Duitsland aan hun olievraag te 
voldoen? Hoe verwacht u dat deze beslissing effect heeft binnen de Europese 
oliemarkt? Zal de afhankelijkheid van Russische olie van andere EU-lidstaten 
toenemen? 
 
Antwoord 
Duitsland heeft aangegeven dezelfde ambities als Nederland te hebben waar het 
gaat om het stoppen met de import van Russische fossiele brandstoffen. Dat 
wordt ook gereflecteerd door het unaniem genomen besluit van de Raad van 
Ministers voor een zesde sanctiepakket om per 5 december 2022 de import van 
ruwe olie te stoppen, en twee maanden later de import van geraffineerde 
producten. Hoewel Duitsland formeel nog gebruik zou mogen maken van de olie 
die via de pijplijn binnenkomt, hebben ze onomwonden aangegeven dit niet te 
zullen doen. Daardoor zal te zijner tijd ca. 85% tot 90% van alle Russische olie 
buiten de EU gehouden worden.  
 
Op dit moment is niet te overzien hoeveel vaten er per dag minder zullen worden 
afgenomen door het stoppen van de olie-import uit Rusland: dit ligt aan onder 
meer de productieverhogingen door de VS en OPEC-landen. Het blijft daarom 
belangrijk om in te zetten op het verminderen van het gebruik van olie vanuit 
welke bron dan ook. 
 
3 
Kunt u, vooruitlopend op de door u aangevraagde studie aan de Europese 
Commissie over de effecten van een olie-embargo van Russische olie, 
gedetailleerder aangeven wat u verwacht dat de effecten zijn voor Nederland? 
Welke acties moet Nederland voorbereiden om de impact hiervan zoveel mogelijk 
te beperken? 
 
Antwoord 
In 2021 en ook het eerste kwartaal van 2022 kwam ruim 34% van de ruwe 
aardolie, die in Nederlandse raffinaderijen werd verwerkt, uit Rusland. Russische 
ruwe aardolie is van een middelzware kwaliteit en hiermee bij uitstek geschikt 
voor  productie van diesel in de Nederlandse raffinaderijen, die zijn afgestemd op 
dit type Russische ruwe aardolie. Daarmee is Nederland netto exporteur van 
diesel. Dit is opmerkelijk, omdat de EU meer diesel importeert dan exporteert met 
een grote netto import van diesel (1,1Mb/d (Million barrels per day)). Ongeveer 
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0,6Mb/d olie die vanuit Rusland Nederland binnenkomt is bestemd voor doorvoer, 
waarvan 0,3Mb/d ruwe olie en 0,3Mb/d olieproducten.  
Daarnaast kunnen er ook olieproducten die in Nederland geraffineerd zijn met 
Russische ruwe aardolie doorgevoerd worden naar ons achterland. Het is niet te 
zeggen hoeveel van deze doorvoer Russische ruwe olie of olieproducten bevat. 
Nederland heeft een belangrijke positie ten opzichte van internationale partners 
in het leveren van vloeibare brand- en grondstoffen. Rotterdam is de tweede 
bunkerbrandstofhaven ter wereld en Amsterdam is de grootste exporthaven van 
benzine ter wereld. Vele nationale en internationale afnemers vertrouwen op de 
diensten van deze en andere Nederlandse raffinaderijen, chemische bedrijven, 
opslagfaciliteiten en infrastructuur. Ook EU-landen zoals Duitsland zijn afhankelijk 
van de inzet van onze havens en infrastructuur.  
 
Bovendien is olie overal in de onze economieën verweven en is een belangrijke 
grondstof voor veel sectoren: Het wegvallen van olie-import uit Rusland zal dus 
gevolgen hebben voor de Nederlandse economie. Ik analyseer momenteel hoe 
daartoe proactief mitigerende maatregelen kunnen worden genomen. 
 
4 
Hoe gaat u voorkomen dat Russische olie door middel van blending (49% 
Russische olie, 51% andersoortige olie waardoor de olie niet meer het etiket 
«Rusland» heeft) alsnog op de Nederlandse markt terecht komt? Welke actoren 
zijn hier volgens u van belang om het gesprek mee aan te gaan? 
 
Antwoord 
Wat er met Russische aardolie wereldwijd gebeurd, is niet te traceren. Landen die 
geen sancties kennen tegen Russische olie, kunnen dit blijven importeren, 
verwerken en verhandelen. De oliemarkt is een mondiale markt en derhalve zeer 
lastig tot onmogelijk te controleren. 
 
Nederland blijft zich evenwel inzetten voor het opnemen, in volgende 
sanctiepakketten, van bepalingen die dit probleem adresseren. 
 
5 
In hoeverre doen olie-importeurs in Nederland momenteel aan self sanctioning 
met betrekking tot Russische olie? Welk percentage van de Nederlandse oliemarkt 
gaat het dan om? 
 
Antwoord 5 
Het kabinet heeft in de Kamerbrief van 22 april jl. (Kamerstuk 29023, nr. 302) 
aangegeven zo snel mogelijk onafhankelijk te willen zijn van Russische energie, 
waaronder olie en gas en heeft het bedrijfsleven opgeroepen ook zo snel mogelijk 
over te schakelen op andere leveranciers dan Rusland. Er is helaas geen inzicht te 
geven in de contracten. Deze hebben een looptijd die dient te worden nageleefd. 
Bij afloop kan afname worden gestopt. Het is bekend dat een aantal bedrijven aan 
self sanctioning doen, andere nog niet.  
 
6 
Olie uit pijpleidingen, maar ook gas uit pijpleidingen, is goedkoper dan olie en 
gastransport via schip. Welke mogelijkheden ziet u op Nederlands, maar ook op 
Europees, niveau om de markt ook na de Oekraïne-oorlog en een eventuele 
afname van self sanctioning, van goedkope Russische olie en gas af te houden? 
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Antwoord 
Verdere diversificatie van leveranciers en het versnellen van de energietransitie 
helpen om van goedkope Russische olie en gas af te stappen. Daarnaast is 
verdere verduurzaming en daarmee besparing belangrijk zodat we überhaupt 
minder olie en gas nodig hebben.   
 
7 
Hoe ziet u hierbij specifiek de optie voor een verhoogd importtarief van olie en gas 
uit Rusland? Wat zijn de voordelen als dit Europees wordt opgepakt? En 
andersom, welke nadelen zijn er als dit alleen door Nederland wordt opgepakt? 
 
8 
Zou u de verwachte effecten van een verhoogd importtarief voor olie en gas uit 
Rusland kunnen toelichten? Hoe hoog zou een dergelijk importtarief moeten zijn 
om effect te hebben? Hoeveel extra inkomsten zou dat opleveren? Bent u bereid 
om hier op Europees niveau ook voor te pleiten? 
 
Antwoorden 7 en 8 
De optie van een importtarief is meermaals op Europees niveau de revue 
gepasseerd. Er is echter, conform de Nederlandse inzet, voor gekozen om vooral 
in te zetten op een algeheel verbod op Europees niveau. Ondanks enkele 
uitzonderingen zal ca. 85 tot 90 procent van de Russische olie gesanctioneerd zijn, 
en dus niet meer de EU-markt op komen. In de komende periode zet Nederland 
erop in om te zorgen dat het verbod zo strak mogelijk gehandhaafd wordt, onder 
meer door actief in de gaten te houden dat er geen doorverkoop plaatsvindt van 
olie die onder buisleidingen nog binnenkomt. 
 
9 
Hoe apprecieert u het feit dat u Nederland als doel oplegt om ongeveer 6 miljard 
kuub gas te vervangen (gelijk aan het aandeel Russisch gas in de Nederlandse 
gasmix), terwijl we in een Europese gasmarkt zitten en alle door Nederland 
genomen maatregelen, zoals de LNG-tanker in de Eemshaven, voor de Europese 
gasmarkt ingezet kunnen worden? Geeft u daarmee ook impliciet aan dat u vindt 
dat alle andere landen maatregelen moeten nemen om voor gasvervanging gelijk 
aan hun aandeel Russisch gas in hun gasmix moeten komen? Heeft u ook 
overwogen, gezien de rol van Nederland als doorvoerland en de genomen 
maatregelen, het doel hoger dan 6 miljard kuub te laten zijn? Waarom wel, of 
waarom niet? 
 
Antwoord 
Ik zet me op dit moment in om een zo groot mogelijk deel van het statistisch 
aandeel10 Russisch aardgas dat we in Nederland verbruiken te besparen en 
vervangen. Dit is toegelicht in de Kamerbrieven van 22 april jl. en 20 juni jl. 
(Kamerstuk 29023, nr. 302 en Kamerstuk 29023, nr. 312) en meest recent ook in 
de Kamerbrief van 21 juli jl. (Kamerstuk 29023, nr. 337). De op 20 juni jl. door 
mij aangekondigde maatregelen, zoals het opheffen van de productiebeperkingen 
van kolencentrales en een mogelijke tijdelijke besparingstender zullen voor een 
verdere reductie van de gasvraag in Nederland zorgen. In Nederland zorgt dat er 
voor dat we ons statistisch deel van het Russische gasverbruik relatief snel 
kunnen vervangen of besparen.  
 

 
10 Statistisch aandeel wil zeggen dat we ons gasverbruik afbouwen met een omvang die gelijk staat aan het 
geschatte gebruik van Russisch gas. 
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Andere EU-lidstaten, zoals Italië en Duitsland, zijn voor een veel groter deel 
afhankelijk van Russisch gas en kunnen daardoor niet alles vervangen of 
besparen op korte termijn. Ik ga er van uit dat andere EU-landen er ook het 
maximale aan zullen doen om zo veel mogelijk aardgas te besparen of 
vervangen. Hiervoor is relevant dat de Europese Commissie (EC) op 20 juli jl. 
haar communicatie “Save gas for a safe winter” uitgebracht. Met deze 
communicatie wil de EC bereiken dat de lidstaten de maatregelen die zij in 
aanloop naar de komende winter nemen om de gasvoorziening zo onverstoord 
mogelijk te laten doorgaan versneld uitvoeren en ook beter onderling afstemmen. 
Daarbij wijst de EC ook op de noodzaak van extra energiebesparing, het 
verminderen van het gasverbruik voor verwarming en verkoeling, de 
mogelijkheden van brandstofomschakeling en marktgebaseerde maatregelen om 
het gasverbruik door de industrie te verminderen. Voor dit laatste presenteert de 
EC haar European Gas Demand Reduction Plan. Voor de verdere implementatie 
hiervan heeft de EC, als onderdeel van haar communicatie, een verordening 
voorgesteld met daarin een vrijwillig gasbesparingsdoel van 15% voor alle 
lidstaten. Deze voorstellen zijn besproken tijdens de extra Energieraad op 26 juli 
jl. waar hierover een akkoord is bereikt. Uw Kamer wordt over de uitkomst van 
deze Energieraad geïnformeerd. 
 
10 
Hoe apprecieert u daarbij het feit dat door uw omzetting van de gasopslag van 
Grijpskerk van hoogcalorisch gas naar laagcalorisch gas, de gasopslag Grijpskerk 
eigenlijk maar met ongeveer 1 miljard kuub gevuld kan worden (zoals 
aangegeven in het GTS-advies van 14 maart, voetnoot 5)? Hoe verhoudt dat zich 
tot uw uitspraak in de kamerbrief van 22 april dat Grijpskerk «volledig» wordt 
gevuld? 
 
Antwoord 
De gasopslag Grijpskerk is nodig om sluiting van het Groningenveld mogelijk te 
maken, zoals ook aangegeven door de staatssecretaris van Economische Zaken en 
Klimaat (Kamerstuk 33529, nr. 996). Om sluiting van het Groningenveld in 2023 
binnen bereik te houden wordt de opslag de komende periode voor 100% gevuld 
met laagcalorisch gas. In totaal gaat het dan om 2,4 miljard Nm3. Vanwege de 
omzetting van Grijpskerk van hoog- naar laagcalorisch gas is ca. 1 miljard Nm3 
direct inzetbaar als laagcalorisch gas. Het dan nog resterende gas is een mengsel 
van hoog- en laagcalorisch gas dat na bijmenging van stikstof inzetbaar is mits 
voldoende capaciteit beschikbaar is bij stikstofinstallaties en het gas ook 
daarnaartoe getransporteerd kan worden. De beschikbare capaciteit om stikstof 
bij te mengen wordt vergroot met de bouw van een nieuwe stikstofinstallatie in 
Zuidbroek. Daarnaast bekijk ik momenteel de opties om te garanderen dat er 
voldoende transportcapaciteit beschikbaar is om het resterende gas uit de 
gasopslag Grijpskerk naar de stikstofinstallaties te kunnen transporteren. Ik zal 
uw Kamer hierover informeren bij de besluitvorming over de gaswinning uit het 
Groningenveld voor het gasjaar 2022-2023. 
 
11 
Hoe apprecieert u het vullen van Grijpskerk met laagcalorisch gas in relatie tot de 
vulling van de hoogcalorische gasopslag Bergermeer? Zou Bergermeer niet met 
meer gas (80% i.p.v. 70%) gevuld moeten worden om de leveringszekerheid voor 
hoogcalorisch gas op orde te houden? Zou dat niet meer recht doen aan het feit 
dat Bergermeer ook aan het einde de afgelopen winter al vrijwel leeg was? 
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Antwoord 
In de brieven van 20 juni en 5 juli jl. (Kamerstuk 29023, nr. 312 en Kamerstuk 
33529, nr. 1056) heb ik aangegeven dat ik mij er op richt om de gasopslagen te 
vullen boven de Europese streefdoelen. De moties Kops en Erkens/Kröger 
(Kamerstuk 29023, nrs. 313 en 317) roepen mij daartoe ook op.  
 
In de brief van 5 juli jl. ben ik specifiek ingegaan op de maatregelen die zijn en 
worden genomen om de gasopslag Bergermeer te vullen. In de brief van 21 juli jl. 
heb ik aangegeven dat in gesprek met EBN om meer dan het eerder aangegeven 
maximum van 11 TWh te laten vullen en dat ik onderzoek welke mogelijkheden er 
zijn om de gasopslag Norg verder te vullen met geconverteerd hoogcalorisch gas.  
 
Overigens geldt dat in Nederland historisch gezien altijd de nadruk heeft gelegen 
op het vullen van de opslagen voor laagcalorisch gas omdat dat het gas is dat 
wordt gebruikt door vrijwel alle huishoudens en elders in de gebouwde omgeving 
zoals op de meeste bedrijventerreinen. Juist dat gasgebruik wordt gekenmerkt 
door een lage vraag in de zomer en een hoge vraag in de winter. Met gasopslagen 
wordt daarin voorzien. Het huidige gebruik van hoogcalorisch gas kent een 
dergelijk fluctuatie veel minder. 
 
12 
Hoe verhouden de kosten van het afschakelen van de eerste gasverbruikers onder 
het Bescherm- en Herstelplan Gas zich tot het vullen van de gasopslag 
Bergermeer met 80% in plaats van 70%? Met andere woorden, als we de 
gashoeveelheid die het verschil is tussen de vulling van 70% en 80% van de 
gasopslag vergelijken met de hoeveelheid gasverbruikers die afgeschakeld moeten 
worden om een soortgelijke hoeveelheid gas te besparen, hoeveel compensatie 
zou dan aan deze bedrijven gegeven moeten worden? En wat zouden daar de 
maatschappelijke gevolgen verder van zijn, voor bijvoorbeeld het 
vestigingsklimaat, hoeveelheid werknemers dat thuis komt te zitten en 
andere gevolgen? 
 
Antwoord 
Dit is niet op voorhand uit te rekenen. Dit hangt af van de subsidiebehoefte die er 
is voor het vullen van de gasopslag Bergermeer. En in hoeverre bedrijven 
eventueel zouden moeten afschakelen in het geval van een fysiek gastekort. De 
vulgraden zijn niet de enige factor die bepaalt hoe groot de kans is dat in het 
kader van het Bescherm- en Herstelplan Gas bedrijven moeten afschakelen. Zoals 
in de brief van 21 juli jl. is toegelicht, heeft GTS berekend dat er komende winter 
in Nederland geen gastekort hoeft op te treden, mits voldaan wordt aan een 
aantal randvoorwaarden. Hierbij speelt bijvoorbeeld de aanvoer van LNG en de 
toevoer via pijpleidingen uit andere landen een belangrijke rol. Ik neem naast het 
stimuleren van het vullen van de gasopslagen meer maatregelen die er voor 
moeten zorgen dat de kans dat we Nederlandse bedrijven moeten afschakelen zo 
klein mogelijk is, zoals maatregelen op gebied van energiebesparing en het 
uitbreiden van de LNG importcapaciteit in de Eemshaven en Rotterdam. Daarnaast 
heeft het kabinet, tegelijk met het afkondigen van de vroegtijdige waarschuwing 
als bedoeld in het Bescherm- en Herstelplan Gas, op 20 juni jl. enkele 
maatregelen aangekondigd waarmee wordt beoogd te voorkomen dat we op een 
later moment in een noodsituatie terecht komen en verregaande maatregelen 
moeten nemen. 
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13 
Deel u de mening dat de toepassing van het Bescherm- en Herstelplan Gas tot 
forse negatieve gevolgen zou leiden en dat het daarom koste wat het kost 
voorkomen moet worden? Bent u bereid om in gesprek te gaan met relevante 
partijen over de bereidheid van de sector om zelf ook bij te dragen aan een 
hogere vulgraad, van bijvoorbeeld 80%? 
 
Antwoord 
Het Bescherm- en Herstelplan Gas voorziet voor de drie door de verordening 
gasleveringszekerheid geïdentificeerde niveaus van gascrisis in maatregelen ter 
bestrijding daarvan. Gedurende de eerste twee niveaus is het aan de markt om 
deze maatregelen met behulp van marktgebaseerde maatregelen te bestrijden. 
Pas als het derde en hoogste niveau van gascrisis wordt afgekondigd is het aan de 
overheid om een noodsituatie met behulp van niet-marktgebaseerde maatregelen 
te bestrijden. Deze maatregelen die in het Bescherm- en Herstelplan gas zijn 
opgenomen lopen voorts op in mate waarin zij ingrijpen, waarbij eerst wordt 
voorzien in vrijwillige maatregelen en daarna pas in dwingende. De opvatting dat 
maatregelen uit het Bescherm- en Herstelplan Gas leiden tot forse negatieve 
gevolgen deel ik waar het gaat om enkele specifieke niet-marktgebaseerde 
maatregelen uit het Bescherm- en Herstelplan met een dwingend karakter, zoals 
het afsluiten van afnemers.  
 
Om te voorkomen dat we in een noodsituatie terechtkomen en genoodzaakt zijn 
dergelijke ingrijpende maatregelen te treffen heb ik bij het afkondigen van de 
vroegtijdige waarschuwing op 20 juni jl. enkele maatregelen aangekondigd 
waarmee wordt beoogd het gasverbruik terug te dringen. In de brief van 21 juli jl. 
ben ik hier nader op ingegaan. 
 
14 
U geeft ook aan in uw recente Kamerbrief dat er een kans aanwezig is dat Rusland 
zelf besluit om op korte termijn te stoppen met gasleveringen. Hoe groot schat u 
de kans in dat dat gebeurt? Is Nederland voorbereid op een dergelijke abrupte 
stop? Heeft u dat scenario en bijbehorende acties 
klaarliggen? 
 
Antwoord 
Het is heel moeilijk te voorspellen of en wanneer dit zou kunnen gebeuren. De 
mate waarin een fysiek gastekort ontstaat is afhankelijk van aan welke EU-landen 
Rusland zou stoppen met leveren, of het gaat om een volledige afsluiting of een 
gedeeltelijke en in hoeverre de getroffen landen hun gasverbruik kunnen 
beperken (door onder andere het (gedeeltelijk) afschakelen van hun industrie). In 
de brief van 21 juli jl. heb ik u geïnformeerd over de ontwikkelingen in de 
gastoevoer via de Nord Stream I gasleiding naar Europa. Ik ben daarbij ook 
ingegaan op de bevindingen van GTS voor het scenario dat er een jaar lang geen 
Russisch gas zou kunnen worden geïmporteerd. GTS verwacht aankomende winter 
geen fysiek tekort, mits wordt voldaan aan een aantal randvoorwaarden. In het 
geval er desondanks in Nederland een fysiek tekort is zijn we hierop voorbereid 
met het Bescherm- en Herstelplan Gas. Gezien de ontwikkelingen in andere 
Europese landen heeft het kabinet op 20 juni jl. besloten de eerste fase van het 
Bescherm- en Herstelplan gas af te kondigen (vroegtijdige waarschuwing)11.  
 

 
11 Zie ook Kamerbrief van 20 juni 2022 (Kamerstuk 29023, nr. 312).  
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15 
Bent u ook al scenario’s aan het uitwerken voor de winter van ’23/’24? Welke 
lessen trekt u hierbij uit de afgelopen winter? Welke acties zou u dit jaar al 
moeten nemen om de leveringszekerheid van gas voor de winter van ’23/’24 al 
beter te borgen? 
 
Antwoord 
Ik richt me op dit moment met name op de winter ’22 –’23 voor het nemen van 
maatregelen, zoals het stimuleren van het vullen van de gasopslag Bergermeer en 
het fors verhogen van de LNG-importcapaciteit. Daarnaast zal ik u zoals eerder 
toegezegd nader informeren over de scenario’s voor komende winter, inclusief de 
maatschappelijke gevolgen. Er wordt uiteraard ook nagedacht over de volgende 
winters, hoewel het moeilijk te voorspellen is wat de situatie dan zal zijn op de 
gasmarkt. Dat neemt niet weg dat ik versneld maatregelen neem die ons 
gasverbruik structureel moeten terugdringen. Ik verwijs hiervoor onder meer naar 
mijn recente Kamerbrief van 20 juni jl.12 
 
16 
Bent u bereid om voor zowel de komende winter als de daaropvolgende winter 
nogmaals adviezen uit te vragen bij partijen als Gasunie Transport Services (GTS) 
en Energie Beheer Nederland (EBN) voor additionele suggesties voor het 
versterken van de leveringszekerheid de komende 
periode? 
 
Antwoord 
Met GTS is er vanuit mijn ministerie dagelijks contact over de stand van zaken op 
gebied van leveringszekerheid. Daarnaast heeft GTS een rol als wettelijk adviseur 
voor de leveringszekerheid op grond van de Gaswet. In die hoedanigheid heeft 
GTS alleen al dit jaar al meermaals adviezen uitgebracht op gebied van 
leveringszekerheid, die ook met uw Kamer zijn gedeeld. Waar nodig vraag ik aan 
GTS aanvullende adviezen uit. Ook met Energie Beheer Nederland, een 
staatdeelneming waarvan het ministerie van Economische Zaken en Klimaat de 
aandeelhouder is, is er nauw contact. Op structurele basis maar ook gericht in het 
kader van specifieke maatregelen voor het borgen van de leveringszekerheid, 
zoals het vullen van gasopslag Bergermeer (zie de brief van 5 juli jl., Kamerstuk 
33529, nr. 1056). Ook spreek ik regelmatig met een breed scala aan partijen over 
het borgen van de leveringszekerheid gas. Zo vindt er bijvoorbeeld in augustus 
een expertsessie plaats met de bewindspersonen over dit onderwerp.  
 
17 
Bent u bereid deze vragen te beantwoorden uiterlijk dinsdag 10 mei? 
 
Antwoord 
Deze vragen zijn zo spoedig mogelijk beantwoord. 
 
 
  

 
12 Kamerbrief van 20 juni 2022 (Kamerstuk 29023, nr. 312) .  
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2022Z12274 
 
Vragen van de leden Boucke en Boulakjar (beiden D66) aan de minister voor 
Klimaat en Energie en de staatssecretaris van Economische Zaken en Klimaat 
over het bericht 'Rusland knijpt ook gaskraan naar Duitsland af, olieprijs naar 125 
dollar per vat' (ingezonden 16 juni 2022). 
 
1 
Kunt u bevestigen dat Gazprom heeft besloten om 40% minder gas te leveren aan 
Duitsland?  
 
Antwoord 
Ja, dat klopt. Zoals ik in mijn brieven van 20 juni en 21 juli jl. heb toegelicht 
hebben zich sinds 16 juni 2022 ook nadere ontwikkelingen voorgedaan met 
betrekking tot de toevoer van gas naar Duitsland via de Nord Stream 1 leiding. Op 
moment van schrijven van de brief van 21 juli jl. was sprake van een toevoer op 
40% van de capaciteit. 
 
2 
Hebt u vermoedens om aan te nemen dat het hier geen technisch onderhoud 
betreft maar een (geo)politieke manoeuvre? 
 
Antwoord  
Het onderhoud aan Nord Stream 1 tussen 11 en 21 juli 2022 betrof een gepland 
onderhoud dat van te voren was aangekondigd en voorzien. In algemene zin geldt 
echter, dat Rusland het al dan niet leveren van gas inzet als economisch wapen 
tegen Europa. Dit is, zoals benoemd in de brief van 21 juli, op 20 juli aangegeven 
door de Europese Commissie. 
 
3  
Deelt u de opvatting dat als het een technisch onderhoud betreft een tijdsindicatie 
voor de duur van dit onderhoud relatief eenvoudig te maken zou moeten zijn 
(door Gazprom)? 
 
Antwoord 
Ja, normaliter zijn zowel tijdstip als duur van gepland onderhoud goed te 
voorspellen en ook op voorhand bekend. Dit ligt anders indien onderhoud dient 
plaats te vinden als gevolg van een incident, maar ook dan zou het mogelijk 
moeten zijn om tijdsindicatie te geven. 
 
4 
Zo ja, wat zegt het feit dat Gazprom niets zegt over de duur het onderhoud? 
 
Antwoord  
Voor de meest recente informatie over de levering via Nord Stream 1 verwijs ik 
naar de brief van 21 juli 2022. 
 
5  
Hoelang verwacht u dat de verminderde levering zal aanhouden? 
 
Antwoord 
Zie het antwoord op vraag 4. 
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6 
Kunt u bevestigen dat de minister van Economische Zaken van Duitsland heeft 
gezegd dat dit geen implicaties heeft op de leveringszekerheid voor Duitsland?13 
 
Antwoord 
De Duitse minister van Economische Zaken heeft inderdaad gezegd dat de 
verminderde levering op dit moment geen gevolgen heeft voor de 
leveringszekerheid van gas in Duitsland. Zoals in de brief van 21 juli jl. is 
toegelicht, geldt wel dat wanneer de gastoevoer niet verder opwaarts wordt 
bijgesteld in de komende periode, de gevolgen hiervan eerst en vooral door 
Duitsland zullen worden gemerkt. 
 
7 
Heeft de verminderde levering implicaties voor het verder vullen van de 
Nederlandse gasopslagen? 
 
Antwoord 
Zoals in de brieven van 20 juni, 5 juli en 21 juli jl. is toegelicht, verloopt het 
vullen van de gasopslagen vooralsnog voorspoedig en zijn er vooralsnog geen 
directe implicaties voor het vullen van de Nederlandse opslagen.  
 
8  
Heeft dit implicaties voor het verder vullen van de opslagen in Duitsland? 
 
Antwoord 
Ik kan geen uitspraken doen over de eventuele vulgraden van Duitsland. 
 
9 
Als afgeleide hiervan, wat zijn de implicaties van het achterblijven van Duitse 
vulgraden voor Nederland? 
 
Antwoord 
Als Duitsland er uiteindelijk niet in slaagt haar gasbergingen voldoende te vullen 
voorafgaan aan de aankomende winter heeft dat niet direct gevolgen voor 
Nederland. Wel neemt de kans dan toe dat Duitsland komende winter een fysiek 
gastekort zal hebben. In het geval van een fysiek gastekort kan Duitsland, nadat 
het zelf verregaande maatregelen heeft genomen zoals het afsluiten van niet door 
solidariteit beschermde afnemers (o.a. industrie, mkb, scholen), een beroep doen 
op solidariteit van haar buurlanden waaronder Nederland. De vulgraad van de 
gasbergingen is niet de enige factor die de kans op een fysiek gastekort bepaalt, 
ook de aanvoer via pijpleidingen uit andere landen, zoals Noorwegen, en LNG-
import over zee spelen een rol.  
 
10 
Kunt u bevestigen dat een explosie heeft plaatsgevonden bij de ‘Freeport’ 
vloeibargas producent in de Verenigde Staten?  
 
11 
Wanneer verwacht u dat de faciliteit weer tot volledige productiecapaciteit is 
gekomen? 
 

 
13 FAZ, 14 juni 2022, “Russland drosselt Gaslieferungen nach Deutschland”. 
(www.faz.net/aktuell/wirtschaft/russland-drosselt-gaslieferungen-ueber-nord-stream-pipeline-18102391.html) 
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Antwoord vragen 10 en 11 
Ja, ik ben op de hoogte van het incident bij de Freeport LNG-terminal. De laatste 
berichten zijn dat de installatie in oktober gedeeltelijk kan worden opgestart.   
 
12 
Kunt u in gaan op de contractuele relaties van Nederlandse bedrijven actief in 
gasopslag of gasleveringen? 
 
Antwoord  
Nee, dit betreft bedrijfsvertrouwelijke, commerciële contracten. 
 
13 
Welke implicaties heeft dit voor de Nederlandse ambities ten aanzien van het 
aantrekken van additioneel vloeibaar gas en in het verlengde daarvan, het vullen 
van de Nederlandse gasopslagen? 
 
Antwoord 
Het is aan de marktpartijen die LNG-importcapaciteit gecontracteerd hebben of 
contracteren om ook LNG-volumes in te kopen op de wereldmarkt. Het wegvallen 
van Freeport maakt de wereldmarkt voor LNG (tijdelijk) krapper. Het is niet te 
zeggen in hoeverre dit gevolgen heeft voor de mate waarin partijen die in 
Nederland importcapaciteit hebben gecontracteerd moeilijker (of tegen een hogere 
prijs) LNG-volumes kunnen inkopen voor zover zij dat niet al hadden gedaan. 
Partijen die de Nederlandse gasopslagen vullen kopen dat gas in op de Europese 
gasmarkt. Dat kan gas zijn uit diverse bronnen waarvan geïmporteerd LNG er 
slechts één is. Zo lang er voldoende gas kan worden ingekocht op de Europese 
gasmarkt, is het mogelijk om de gasopslagen te vullen. In de brieven van 20 juni 
en 21 juli jl. ben ik nader ingegaan op de ontwikkelingen rondom het verdubbelen 
van de LNG-importcapaciteit in Nederland, nog voor aankomende winter. Gasunie 
heeft op 1 augustus jl. bericht dat de gehele capaciteit (8 miljard m3) van de 
drijvende LNG-terminal in Eemshaven inmiddels is gecontracteerd14.  
  

 
14 Laatste bcm door ENGIE gecontracteerd: EemsEnergyTerminal in Eemshaven volledig ‘uitverkocht’ › 
EemsEnergyTerminal 

https://www.eemsenergyterminal.nl/laatste-nieuws/laatste-bcm-door-engie-gecontracteerd-eemsenergyterminal-in-eemshaven-volledig-uitverkocht
https://www.eemsenergyterminal.nl/laatste-nieuws/laatste-bcm-door-engie-gecontracteerd-eemsenergyterminal-in-eemshaven-volledig-uitverkocht


 

 
 
 

 

 Pagina 16 van 18 

Directoraat-generaal Klimaat 
en Energie 
Directie Elektriciteit 

 
Ons kenmerk 
DGKE-E / 22263090 
 

2022Z12637 
 
Vragen van de leden Teunissen en Van Raan (beiden PvdD) over het Bescherm- 
en Herstelplan Gas (ingezonden 21 juni 2022).  
 
1 
Welke 60 bedrijven zijn opgenomen in het Bescherm- en Herstelplan Gas (BHG)? 
 
Antwoord 
Er zijn geen concrete bedrijven opgenomen in het Bescherm- en Herstelplan Gas 
(hierna: BH-G). De maatregelenladder die in het BH-G is opgenomen met 
maatregelen ter bestrijding van een noodsituatie (het hoogste niveau van 
gascrisis) bevat maatregelen ten aanzien van drie verschillende groepen 
afnemers: niet-beschermde afnemers, beschermde afnemers en door solidariteit 
beschermde afnemers. Het overgrote deel van de bedrijven met een 
grootverbruikersaansluiting (een aansluiting met een doorlaatwaarde van meer 
dan 40 m3/h) kan worden aangemerkt als niet-beschermde afnemer. Er zijn in 
Nederland meer dan 35.000 grootverbruikersaansluitingen. 
 
2 
Hoeveel gas kunnen deze 60 bedrijven volgens u besparen, in totaal en 
uitgesplitst naar bedrijf?  
 
Antwoord 
Het totale gasverbruik van de 49 grootste gasverbruikers, die samen de 
60 grootste gasaansluitingen vertegenwoordigen, betrof in 2021 ruim 30% van 
het totale Nederlandse aardgasverbuik (40,1 miljard m3). Dit betreft echter 
verouderde data. Zoals ik uw Kamer op 3 juni jl. mededeelde, blijkt uit cijfers die 
Gasunie Transport Services (GTS) heeft gedeeld, dat het gasverbruik in de eerste 
vijf maanden van dit jaar flink lager is (circa 25-33%) dan in voorgaande jaren. 
 
3 
Kunt u van alle 60 bedrijven aangeven hoeveel kuub gas zij per jaar verbruiken in 
totaal en uitgesplitst naar bedrijf? 
 
Antwoord 
Vanwege het bedrijfsvertrouwelijke karakter van informatie omtrent gasverbruik 
kan ik geen uitspraak doen over individuele aansluitingen op het gasnet. 
 
4 
Kunt u dit ook aangeven voor de sierteelt als geheel? Hoeveel m3 gas verbruikt de 
sierteelt per jaar? 
 
Antwoord 
Op basis van gegevens van Wageningen Economic Research verbruikt de 
sierteeltsector in kassen jaarlijks ongeveer 1,2 miljard m3 gas. Dit is 1/3 van de 
hoeveelheid gas dat door de glastuinbouw wordt verbruikt. 
 
5 
Maakte de ‘tijdelijke gasbesparingstender’ onderdeel uit van de gesprekken die u 
met de 60 grootverbruikers hebt gevoerd? 
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Antwoord 
In het kader van de uitvraag die ik afgelopen winter heb gedaan bij de 
49 grootste gasverbruikers, die samen de 60 grootste gasaansluitingen 
vertegenwoordigen, is door een aantal bedrijven de mogelijkheid van een 
besparingstender om vrijwillige vraagreductie te bewerkstellen gesuggereerd. Er 
is afgelopen winter geen actief vervolg gegeven aan deze suggestie. Zoals 
aangekondigd in de Kamerbrief van 20 juni jl. over de afkondiging vroegtijdige 
waarschuwing in Nederland naar aanleiding van de situatie op de Europese 
gasmarkten, onderzoek ik de mogelijke vormgeving van een doelmatige en 
doeltreffende tijdelijke gasbesparingstender (Kamerstuk 29023, nr. 312). Ik streef 
er naar u uiterlijk voor de start van het gasjaar op 1 oktober 2022 te informeren 
over de uitkomsten. 
 
6 
Waarom kiest u er niet voor om, zoals het Bescherm- en Herstelplan Gas in 
volgende stappen voorschrijft, de 60 grootverbruikers af te schakelen? 
 
Antwoord 
Maatregel 7 uit het Bescherm- en Herstelplan Gas (BH-G) gaat om het 
administratief of technisch afschakelen van niet-beschermde afnemers. Dit is een 
ingrijpende maatregel met vergaande economische en maatschappelijke gevolgen. 
Het BH-G voorziet pas in de mogelijkheid om over te gaan tot het afschakelen van 
niet-beschermde afnemers als er sprake is van een noodsituatie. In de huidige 
situatie is er geen sprake van een noodsituatie. De maatregelen die ik nu tref zijn 
juist bedoeld om te voorkomen dat Nederland in een hoger crisisniveau, zoals in 
het ergste geval een noodsituatie, terecht komt. Mocht de gasleveringssituatie 
desondanks zodanig verslechteren dat het noodzakelijk is om een noodsituatie af 
te kondigen, dan schrijft de maatregelenladder – die in het BH-G is opgenomen 
met maatregelen ter bestrijding van een noodsituatie – een dwingende volgorde 
voor waarin ik maatregelen moet overwegen. Kort gezegd moeten, voordat kan 
worden overgaan tot het afschakelen van niet-beschermde afnemers ter 
bestrijding van een noodsituatie, eerst andere, minder ingrijpende maatregelen 
worden overwogen zoals de besparingstender en de brandstofomschakeling bij de 
productie van elektriciteit.  
 
7 
Waarom kiest u middenin de klimaatcrisis voor extra CO2-uitstoot? 
 
Antwoord 
Ik heb een afweging moeten maken tussen gasvoorzieningszekerheid in de 
komende winter en (tijdelijke) CO2-reductie om tot het beperken van 
klimaatverandering te komen, een dilemma tussen kolen en gas. De 
randvoorwaarde dat er voldoende aanbod van gas is voor het vullen van onze 
gasvoorraden en daarmee voor de leveringszekerheid in de winter komt helaas 
steeds meer onder druk te staan. Daarom kies ik er nu voor om de 
productiebeperking in te trekken. Het kabinet blijft gecommitteerd aan het 
behalen van de klimaatdoelstellingen. Om het bereiken van deze doelstellingen te 
waarborgen werk ik aan een pakket aanvullende maatregelen waarover ik uw 
Kamer uiterlijk met Prinsjesdag zal informeren. 
 
8 
Kunt u deze vragen beantwoord voor aanvang van het commissiedebat Klimaat en 
Energie van woensdag 22 juni 2022? 
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Antwoord 
Deze vragen zijn zo snel als mogelijk beantwoord. Dit is helaas niet gelukt voor 
aanvang van het commissiedebat Klimaat en Energie van woensdag 22 juni 2022. 
 


